

المستخلص

تناول الباحث دراسة وتحقيق جزء من مخطوط كتاب (المستصفي من سنن المصطفى ﷺ) للعلامة محمد بن سعيد بن معن القريظي اللحجي، المتوفي سنة (٥٧٦هـ)، والجزء المحقق من بداية كتاب الصلاة إلى نهاية باب ما جاء في تقدير قيام رسول الله ﷺ، وقد بلغت الأحاديث التي تمت دراستها (٣٣٢) حديثاً، موزعة في تسعة أبواب.

قصد الباحث من خلال هذه الرسالة، التعريف بالإمام محمد بن سعيد بن معن القريظي اللحجي، وكتابه (المستصفي من سنن المصطفى ﷺ)، وإبرازه كعلم من الأعلام المتصلين في علوم الحديث النبوي الشريف، والفقه، وكيف استطاع أن يجمع بينهما، وذلك من خلال إبراز ودراسة وتحقيق كتابه (المستصفي من سنن المصطفى ﷺ)، والمساهمة في نشر مؤلفات علماء اليمن، وإبراز مكانتهم وجزارة علمهم.

وقد جاء العمل في الرسالة على النحو الآتي:

الباب الأول:

تناول فيه الباحث دراسة المؤلف العلامة محمد بن سعيد بن معن القريظي، إذ ترجم له، من خلال ذكر اسمه، ومولده، ونسبه، وأسرته، نشأته، وصفاته، وطلبه للعلم، ومكانته العلمية، وشيوخه، ورحلاته العلمية، وتلامذته، وثناء العلماء عليه، ومؤلفاته، وآثاره، ووفاته ﷺ، ثم تطرق الباحث إلى عصر العلامة، من خلال الحالة السياسية، والحالة الاجتماعية، والحالة الاقتصادية، والحالة العلمية والثقافية.

الباب الثاني:

تناول فيه الباحث تحقيق المخطوطة، فتم دراسة الكتاب، ونسبته إلى المؤلف، ووصف النسخ، ومصادر الكتاب، ومادته العلمية، ومنهج المؤلف في كتابه. بعد ذلك تطرق الباحث إلى المنهجية التي سلكها في التحقيق، وعمله في المخطوطة. وتم مقارنة النسخ، وتخريج الأحاديث من أصولها المطبوعة، وتم توضيح العبارات الغامضة، وترجمة الرواة من غير الصحابة، بعد ذلك قام الباحث بالحكم على إسناد كل حديث ذكرت من غير الأحاديث التي ذكرت في الصحيحين.

فالأحاديث التي تم دراستها (٣٣٢) موزعة على (٩) أبواب، وقد كانت الأسانيد من حيث درجتها على حسب الآتي:

- عدد الأسانيد الصحيحة (٢٣٠) حديثاً.
- عدد الأسانيد الحسنة (٤٢) حديثاً.
- عدد الأسانيد الضعيفة (٥٨) حديثاً.
- الأحاديث الموضوعة (١).
- عدد الآثار (١).

وفي ختام البحث توصل الباحث إلى جملة من النتائج والتوصيات.

ومن أهم النتائج:

- ١- إن المخطوطة من تأليف العلامة محمد بن سعيد القريظي، وقد تم تفصيل ذلك في الباب الذي شمل دراسة المؤلف ووصف المخطوطة.
- ٢- يعتبر كتاب (المستصفي) من أشهر وأعظم الكتب في ربوع اليمن، فهو موسوعة حديثة عظيمة.
- ٣- إن المؤلف متأثر بالإمام الترمذي رحمه الله، فينقل رأيه في غالب الأحاديث.
- ٤- إن المؤلف يدمج في الغالب بين ألفاظ الحديث الذي ذكر في أكثر من مصدر، ويضع من ذلك نصاً جديداً قد لا يتوافق مع إحدى المصادر الحديثة الذي استقى منها المؤلف.

وأما أهم التوصيات فهي على النحو الآتي:

- ١- استكمال تحقيق المخطوط.
 - ٢- جمع الأبحاث والدراسات التي عنيت بكتاب (المستصفي) وإخراجها في قالب واحد لتكتمل الصورة الجمالية للكتاب؛ ولكي يسهل على طلبة العلم مدارس هذا الكتاب العريق.
 - ٣- على الجهات ذات العلاقة في الدولة ممثلة بوزارة الأوقاف الاهتمام بمخطوطات علماء اليمن وتخريجها لتروى النور، من خلال دراستها وتحقيقها.
- ثم ختمت الرسالة بفهارس تفصيلية وثبت المراجع.

ABSTRACT

The researcher investigated and studied a part of the manuscript of the book (Al Mustafa min Sunan Al-Mustafa PBUH) by the scholar Muhammad bin Saeed bin Maan Al-Quraizi Al-Lahji, who died in the year (576 AH). The investigated part starts from the beginning of the 'Chapter of Prayer' to the end of the 'Chapter on Estimating the Standing of the Prophet in prayer' (PBUH). The studied hadiths are (332), distributed in (9) chapters.

Throughout this thesis, the researcher intended to introduce Imam Muhammad bin Saeed bin Maan Al-Quraizi Al-Lahji, and his book (Al-Mustafa min Sunan Al-Mustafa PBUH), and to highlight him as one of the well-versed scholars in the sciences of the noble Hadith and Fiqh, and how he was able to combine them. That is done through highlighting, studying and investigating his book (Al-Mustafa min Sunan al-Mustafa PBUH), and contributing to the publication of the writings of Yemeni scholars and highlighting their status and the abundance of their knowledge.

The work of the study was as follows:

Chapter One:

The researcher, in this chapter, dealt with the study of the author, the scholar Muhammad bin Saeed bin Maan Al-Quraizi, as he talked about his biography, by mentioning his name, his birth, his lineage, his family, his upbringing, his qualities, his request for knowledge, his scientific status, his shaikhs, his scientific trips, his students, and some other scholar scientists' praise for him, his writings, his traces, and his death, may God have mercy on him. Then the researcher touched on the era of the scholar, through the social situation, the scientific and cultural situation, the economic situation, and the political situation.

Chapter Two:

Through this chapter, the researcher dealt with the investigation of the manuscript, so the book was studied, attributed to the author. The researcher showed a description of the copies, the book's sources, its scientific material, and the author's approach in his book. After that, the researcher touched on the methodology he used in the investigation, and his work in the manuscript. The copies were compared, the hadiths were extracted from their printed origins. The ambiguous phrases were clarified, and the narrators from other than the Companions were shown in biographies. After that, the researcher judged the chain of transmission of each hadith that was mentioned other than the hadiths mentioned in the two Sahih.

The hadiths that have been studied are 331, divided into (9) chapters. The chains of transmission were, in terms of their degree, as follows:

The number of valid chains of transmission 230 hadiths.

The number of good chains of transmission is 42 hadiths.

The number of weak chains of transmission is 58 hadiths.

Established hadiths is 1.

The number of traces is 1.

Results and Recommendations

At the conclusion of the research, the researcher reached to a number of results and recommendations.

Among the most important results:

- The manuscript was written by the scholar Muhammad bin Saeed Al-Quraizi, and this was detailed in the chapter that included the author's study and description of the manuscript.
- The book (Al-Mustafa) is considered as one of the most famous and greatest books in Yemen. It is a great modern encyclopedia.
- The author is influenced by Imam Al-Tirmidhi, and he conveys his opinion in most of the hadiths.
- The author often combines the words of the hadith that was mentioned in more than one source, and from this he creates a new text that may not be compatible with one of the modern sources from which the author took these words.

The most important recommendations are as follows:

- 1- Collecting the researches and studies concerned with the book (Al-Mustafa) and extracting them into one template to complete the aesthetic picture of the book; in order to make it easier for students to study this ancient book.
- 2- To complete the manuscript studying.

Then the research was concluded with detailed indexes, and references were confirmed.